Jim Derksen Honored by University of Manitoba

I

n recognition of his work on behalf of disability rights, Jim Derksen was awarded an honorary doctorate by the University of Manitoba on 26 May 2009. During the convocation ceremony, Jim presented a thought provoking commentary about embodiment and social construction to the assembled participants.

Jim Derksen’s Convocation Address

Thank you, University of Manitoba—for this honor through me in recognition of the work many have done in the area of disability and human rights.

I want to acknowledge my family. I am the oldest of nine children of whom six of us are still living. My mother, my remaining brothers and sisters, their partners and some of their children are here today. My courageous and beautiful children, Amara and Tom, could not be here today as they are doing the vital work of finding their own place in this world. I am here because of the love, support and teaching my family provided to me. 

I want to acknowledge my many other teachers and mentors without whom I would not be here to accept this honor today. Among these legions, I will just name Allan Simpson and Professor Carl Ridd.

There's no doubt that I, as other human beings, have individually unique gifts and capacities on the one hand and impairments or disabilities on the other.  These are given manifest embodied realities. There is also no doubt that beyond the given reality, we live in a world that is of our own making. This world, built of our understandings, attitudes, and values, should not be our prison, neither should we make it our idol and put it above our humanity. Rather this world should be made and remade as a tool to enable our full potential and reflect our highest aspirations.

As a very young person with a visible significant disability, I took serious note of the constructed consensus world of ideas and low expectations about disability. Finding these ideas did not agree with my own sense and experience of who and what I was and could be, I decided to actively resist and defy these constructions.  It has been said that man builds his cage around himself, but the lion bursts his cage asunder. And many people with disabilities and many otherwise socially marginalized and excluded people have broken out of the cages built to capture and entrap them.

It is our nature as human beings to make the world we live in. When we build the path we are to move forward on, let us build it so that all of us can go where we truly want and need to go.

Today is an important transition for those of us receiving our degrees.  The late 1940s when I was born was also a time of great transition.  Human beings had made terrible idols of ideas about eugenics and imagined racial purity and superiority in the preceding decades, and then had sacrificed human beings to these falsities by the millions during the Second World War. The Allied nations that defeated this horror determined to build a United Nations and declare a framework of principles and values to prevent us from ever acting out such obscenities again.  This framework is known as the Universal Declaration of Human Rights and it is now only about 60 years old. As global ideas and structures go, these human rights are young and fragile. Let us be clear in our understanding, that many older forces continue to be aligned against these fresh, new ideas of universal human rights.

It has been my privilege, working with others, to help develop human rights legislation in this country, and in the early 1980s to have the opportunity of helping, with others, to embed certain human rights values in the Canadian Charter of Rights and Freedoms. More recently I've been able to work with the Council of Canadians with Disabilities and many other groups to help establish the UN Convention on the Rights of Persons with Disabilities. 

We have set out our vision of fairness and equality rights for all persons regardless of natural diversities and long-standing prejudice and exclusion.

What then do we make of the killing fields in Cambodia?  How can we explain the genocides in Bosnia and Rwanda, and how do we live with what is happening in Darfur today? Why does prejudice continue to limit and devalue the lives of so many? Obviously, the problem that remains is how to act out and achieve in reality the vision we have declared of our human rights. However important, it is not only important, to say the right things and agree to the right values.  Indeed, I feel it is critical now to honor these values in our deeds and behavior.

We are all challenged to understand the cages we have built together, in which we are entangled and situated.  Let us rise to the challenge to become lion-people, to break apart the cages that constrain us, and by so doing, give free life to the fairness and equality of the human rights we have envisioned for ourselves.

I want to commend every effort to realize our vision of universal human rights.  I commend the Canadian Museum for Human Rights which is to be built and operating at the Forks in Winnipeg by 2012.  I also want to commend the idea of Winnipeg joining with the City of Edmonton and the network of other cities around the world committing to and declaring themselves to be human rights cities. 

All my relations. Blessed be. I am here.

Thank you.

Jim Derksen: CCD’s Newest Honorary Member

By April D’Aubin

CCD Research Analyst

A

t CCD’s Annual General Meeting, which was held on 7 June 2009, the National Council of Representatives made Jim Derksen an honorary member of the organization. CCD has only three other honorary members: Peggy Allan, Irene McGinn and David Baker. For CCD, Jim has been a true visionary leader, identifying emerging trends and helping our organization meet new challenges in a principled manner consistent with our human rights philosophy. CCD made Jim an honorary member in recognition of the significant contribution that Jim has made to the development of an accessible and inclusive Canada. 

At an early stage in his life, Jim began to work on removing barriers to the full and equal participation of people with disabilities. At the University of Winnipeg, where he was a student, he met other students with disabilities different from his own and learned about the barriers they encountered.  Always a problem solver, he began a service transcribing books onto audiotape, providing visually impaired students and others access to print material.

Jim joined the Company of Young Canadians learning community development skills, which he transferred to the disability rights movement.  He played key roles in the development of the Manitoba League of Persons with Disabilities (MLPD), the Council of Canadians with Disabilities (CCD), Disabled Peoples’ International (DPI) and the Canadian Disability Rights Council (CDRC).  Mr. Derksen served as Chief Executive Officer of various voluntary organizations: MLPD, E-Quality Employment Inc., and CCD.  Mr. Dersken was Chief Development Officer for DPI.  Through this work, he became an expert on disability public policy: human rights, employment, accessible transportation, international development, to name only a few areas where Jim has in-depth knowledge, which he generously shares with CCD and other organizations.

In 1980, the Council of Canadians with Disabilities, which was then known as the Coalition of Provincial Organizations of the Handicapped (COPOH), seconded Jim to the Special Parliamentary Committee on the Disabled and the Handicapped.  This took him to Ottawa when the Canadian Charter of Rights and Freedoms was being developed.  Jim successfully persuaded politicians on both sides of the House as well as Department of Justice officials that people with disabilities should be included in Section 15 of the Charter.  Canada was the first country to provide constitutional protection for the rights of persons with disabilities and Jim had a very large role in bringing about this historic first.

The Canadian Human Rights Commission, the Canadian Council on Welfare, the United Nations and the Government of Canada have consulted with Jim on disability issues.  He co-chaired the Federal Minister of Transportation’s Advisory Committee on Transportation of the Handicapped and served on the Canada Employment and Immigration Advisory Council.

In 1986, Jim joined the Manitoba public service, pioneering many new initiatives.  As Coordinator for the Decade of Disabled Persons, he implemented the Manitoba Plan of Action for the Decade of Disabled Persons, a provincial strategy on disability.  His last assignment with the Manitoba Government was as Executive Director of the Disability Issues Office. Jim retired from the provincial government in 2004.

Although Jim retired from his position with the Provincial Government, his volunteer work commitments continue to be extensive. He is on three CCD committees: Human Rights, International Development and Ending of Life Ethics. Jim also assists CCD with our work in support of the Canadian Museum for Human Rights. In February of this year, Jim appeared in CCD’s first YouTube video, where he discussed the key points of the End Exclusion National Action Plan.

He is a frequent, and very welcome, visitor to the CCD office. During these visits, Jim generously shares his knowledge and insights with CCD staff on current projects. 

Jim is one of CCD’s longest serving and most dedicated volunteers. In making Jim an honorary member, the National Council is acknowledging Jim’s phenomenal contribution to CCD and sincerely inviting him to continue his in-depth involvement in the organization for many more years. 
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Jim Derksen a été honoré par l'université du Manitoba

Le 26 mai 2009, l'université du Manitoba a décerné un Doctorat honorifique à Jim Derksen afin de reconnaître son œuvre dans le mouvement de défense des droits des personnes handicapés. Lors de la cérémonie de remise des diplômes, Jim a présenté une inspirante allocution sur l' habilitation et la construction sociale.

Allocution de Jim Derksen lors de la cérémonie

Je remercie l'université du Manitoba de l'honneur qui m'est conféré au nom de tous ceux et celles qui ont énormément lutté pour les droits des personnes handicapées.

Je voudrais rendre hommage à ma famille.  Je suis le plus vieux de neuf enfants dont six sont encore vivants.  Ma mère; mes frères et sœurs, leurs conjoints et certains de leurs enfants sont ici présents.  Mes merveilleux et courageux enfants, Amara et Tom, n'ont pu venir aujourd'hui, fort occupés par le travail prenant de se frayer un chemin dans le monde.  Si je suis ici aujourd'hui, c'est grâce à l'amour, au soutien et à l'enseignement de ma famille.

J'aimerais rendre hommage à mes autres enseignants et mentors sans lesquels je ne pourrais être ici aujourd'hui pour accepter cet honneur.  Ils sont légion mais je ne nommerai que Allan Simpson et le professeur Carl Ridd.

Comme tous les êtres humains, je suis unique avec, d'une part, mes talents et mes capacités et, d'autre part, mes déficiences et incapacités.  C'est mon essence même, mes propres réalités.  Et au delà de ces réalités; comme tous les êtres humains, je vis dans un monde que nous nous sommes façonnés, à partir de nos connaissances, nos attitudes et nos valeurs.  Il ne doit pas être un prison mais nous ne devons pas non plus l'idolâtrer; le placer au-dessus de notre humanité. Nous devons au contraire le façonner et le refaçonner sans cesse comme un outil nous permettant de réaliser notre plein potentiel et traduire nos plus grandes aspirations.

Très jeune, alors que j'étais atteint d'une lourde incapacité physique, j'ai perçu très vite le consensus perceptuel établi par la société vis-à-vis de la déficience et les maigres attentes qui en découlaient.  Estimant que ces conceptions étaient assez éloignées de mon image personnelle, de mon vécu et de mes aspirations, j'ai décidé de résister et de contester ces constructions; on affirme que l'homme construit sa cage autour de lui tandis que le lion la fait voler en éclats.  De nombreuses personnes handicapées et de nombreuses autres socialement marginalisées et exclues ont fait voler les cages construites pour les capturer et les enfermer.

Nous sommes conditionnés, en tant qu'êtres humains, pour créer notre propre monde.  Laissez-nous tracer la route, de notre destin, celle qui nous mènera où nous voulons vraiment aller et où nous devons aller. 

Tous les diplômés d'aujourd'hui vivent une période charnière.  Ce fut aussi le cas à l'époque de ma naissance, fin des années 1940.  Les êtres humains s'étaient entichés de concepts comme l'eugénisme et, au cours des décennies précédentes, de pureté et de supériorité de la race.  Pendant la seconde guerre mondiale, ils s'étaient drapés dans ces conceptions erronées pour éliminer des millions de personnes; les pays alliés avaient heureusement combattu cette horreur.  Ils étaient déterminés à créer les Nations Unies ainsi qu'à y établir un cadre de principes et de valeurs visant à prévenir toute ré-occurrence de cette obscénité.  Ce cadre, à présent âgé de 60 ans, est plus connu sous le nom de Déclaration universelle des droits de l'homme.  À la vitesse où évoluent les idées et les structures, ces droits humains sont encore bien jeunes et bien fragiles.  Ne nous leurrons pas toutefois, ils sont toujours en butte à de vieilles forces qui s'opposent au nouveau paradigme d'universalité des droits de l'homme.
J'ai eu le privilège de participer, avec d'autres personnes, à l'élaboration des lois canadiennes sur les droits de la personne et, au début des années 1980, de contribuer à l'enchâssement de certaines composantes de droits humains dans la Charte canadienne des droits et libertés.  Plus récemment, j'ai pu travailler avec le Conseil des Canadiens avec déficiences et de nombreux autres groupes à la création de la Convention relative aux droits des personnes handicapées.

Nous avons instauré notre vision d'équité et de droits à l'égalité pour tous, nonobstant les diversités naturelles, les sempiternels préjudices et l'exclusion.

Et comment réagissons-nous aux massacres du Cambodge?  Comment expliquer les génocides de Bosnie et du Rwanda et comment vivre avec les horreurs actuelles du Darfour?  Pourquoi les préjudices continuent-ils à limiter et à dévaloriser la vie de milliers d'êtres?  Nos devons aujourd'hui agir et concrétiser notre vision en matière de droits humains?  Il ne suffit pas toutefois de dire les bonnes choses et d'approuver les bonnes valeurs.  Il faut désormais les appliquer et les honorer dans nos agissements et nos comportements. 

Nous devons absolument saisir les cages que nous avons bâties ensembles et dans lesquelles nous sommes relégués et empêtrés.  Relevons-nous, devenons des lions, donnons-nous la force de briser ces cages qui nous étranglent et, par la-même, d'insuffler vie aux droits d'égalité et d'équité que nous nous sommes fixés.

Louons tous les efforts qui seront entrepris pour concrétiser notre vision d'universalité des droits humains.  Je félicite le Musée canadien des droits de la personne qui sera bientôt construit à la Fourche de Winnipeg et entrera en fonction dès 2012.  Je félicite également les villes de Winnipeg et d'Edmonton qui se joindront à d'autres villes du monde entier pour se déclarer cités des droits de la personne. 

À toute ma famille et à tous mes amis; soyez bénis.  Je suis toujours là.

Je vous remercie!

Jim Derksen, nouveau membre honoraire du CCD

par April D'Aubin

Analyste-recherchiste

Lors de son Assemblée générale annuelle du 7 juin 2009, le Conseil national des représentants du CCD a décerné à Jim Derksen le titre de membre honoraire de l'organisation.  Il rejoint ainsi nos trois autres membres honoraires, Peggy Allan, Irene McGinn et David Baker.  Jim a été un véritable visionnaire pour le CCD, cernant les tendances émergentes et nous aidant à relever les nouveaux défis conformément à nos principes de droits humains. Le CCD a ainsi voulu souligner l'immense et indéfectible contribution de Jim au développement d'un Canada accessible et inclusif.

Jim s'est attaqué très tôt  aux obstacles à la pleine et égale participation des personnes handicapées. C'est à l'université de Winnipeg où il faisait ses études qu'il a commencé à se sensibiliser aux obstacles qu'affrontaient des étudiants ayant d'autres limitations fonctionnelles.  Doué pour résoudre les problèmes, il a mis sur pied un service de transcription de livres sur cassettes audio,  permettant ainsi aux étudiants malvoyants et autres d'accéder aux documents imprimés.

Jim a transmis au mouvement de défense des droits des personnes handicapées ses aptitudes en développement communautaire acquises auprès de la Compagnie des jeunes Canadiens à laquelle il avait adhéré. Il a joué un rôle prépondérant dans le développement de la Manitoba League of Persons with Disabilities (MLPH), du Conseil des Canadiens avec déficiences (CCD), de l'Organisation mondiale des personnes handicapées (OMPH) et du Canadian Disability Rights Council (CDRC). M.  Derksen a dirigé plusieurs organisations en tant que président-directeur-général,  comme la MLPD, E-Quality Employment Inc., et le CCD et  a aussi occupé le poste de directeur du développement de l'OMPH.  Il s'est ainsi spécialisé en politique publique pour les personnes handicapées, notamment en droits de la personne, emploi, transports accessibles et développement international.  Il a généreusement partagé son immense savoir avec le CCD et plusieurs autres organismes. 

En 1980, le Conseil des Canadiens avec déficiences, alors connu sous le nom de la Coalition provinciale des organisations, Ombudsman des personnes handicapées (COPOH), a appuyé la participation de Jim au Comité parlementaire spécial sur les invalides et les handicapés.  Ce cheminement l' a conduit à Ottawa où s'écrivait alors la Charte canadienne des droits et libertés. Jim a su persuader les politiciens des deux côtés de la Chambre ainsi que les fonctionnaires du ministère de la Justice d'enchâsser la déficience dans l'article 15 de la Charte. Le Canada fut le premier pays à garantir constitutionnellement les droits des personnes handicapées et Jim a nettement participé à l'érection de ce jalon historique.

La Commission canadienne des droits de la personne, le Conseil national du bien-être social, les Nations Unies et le gouvernement du Canada ont consulté Jim sur divers enjeux.  Il a coprésidé le Comité consultatif ministériel sur les transports et les personnes handicapes et a siégé au Conseil consultatif d'Emploi et immigration Canada.

Jim est entré dans la Fonction publique en 1986, innovant dans plusieurs initiatives.  En tant que coordonnateur de la Décennie des personnes handicapées, il a mis sur pied le Plan d'action afférent du Manitoba, stratégie provinciale pour les personnes avec des déficiences.  Il fut, avant de quitter le gouvernement provincial en 2004, directeur général du Bureau des personnes handicapées.

Jim a peut-être quitté la Fonction publique provinciale mais il n'a jamais interrompu son travail bénévole.  Il siège à trois comités: droits de la personne, développement international et éthique en fin de vie; Jim a également aidé le CCD dans ses activités en faveur du Musée canadien des droits de la personne.  Cette année, en février; Jim est apparu dans le premier vidéo du CCD sur YouTube où il explique les principales composantes du Plan national d'action Mettons fin à l'exclusion.
Jim se rend souvent dans les bureaux du CCD où il est accueilli à bras ouverts.  Lors de ses visites,  Jim offre généreusement au personnel son point de vue et son savoir sur les dossiers en cours.

Jim est l'un des plus anciens et plus dévoués bénévoles du CCD.  En lui décernant le titre de membre honoraire, le Conseil national souligne son extraordinaire contribution au CCD et l'invite chaleureusement à poursuivre son engagement au cours des prochaines années.  
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